

June 27, 1962

**TASS Correspondent in Mexico A. A. Pavlenko,
Memorandum of Conversation with Alfredo Perera
Mena**

Citation:

"TASS Correspondent in Mexico A. A. Pavlenko, Memorandum of Conversation with Alfredo Perera Mena", June 27, 1962, Wilson Center Digital Archive, Russian State Archive of the Economy, f. 365, op. 2, d. 340, ll. 88-90. Obtained and translated for CWIHP by Vanni Pettina.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/122361>

Summary:

Perera Mena, editor at a magazine published by the Mexican State National Bank for External Trade, discusses Mexico's economic dependence on the United States and possibilities for increasing trade with the Soviet Union.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

ПОСОЛЬСТВО СССР В МЕКСИКЕ

Из дневника Павленко А.А.

Исх. № 374

"27" июня 1962 г.

ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ

с зав.редакционным отделом журнала "Комерсио экстериор" Альфредо Перера Мена

1 июня 1962 г.

Сегодня в корпункте ТАСС имел беседу с зав.редакционным отделом журнала "Комерсио экстериор" (орган Государственного Национального банка внешней торговли) Альфредо Перера Мена. Беседа касалась внешне-экономических связей Мексики.

В начале беседы Перера Мена отметил, что 70-80 процентов внешне-торгового оборота Мексики приходится на США (многие торговые сделки осуществляются через посредство внешнеторговых фирм США, хотя фактически торговля ведется с другими странами). Пр. вящие круги Мексики, отметил он, стремятся ослабить эту зависимость от США. С этой целью Мексика участвует в Латиноамериканской зоне свободной торговли и расширяет торговлю с западноевропейскими (в частности, с западногерманскими) фирмами. Большой объем закупок в Мексике производит Япония.

Недавно правительство учредило должности торговых советников при посольствах; на обязанности последних лежит изучение возможностей расширения торговли с соответствующими странами.

На вопрос о том, какие причины препятствуют расширению торговли между Мексикой и СССР, Перера ответил: Соединенные Штаты. Внешнеторговые фирмы США продают свои товары Мексике в кредит, с оплатой в рассрочку, что ставит Мексику в зависимое положение; этот кредит в любое время может быть прекращен. Сказывается также финансовая зависимость: для поддержания курса песо Мексика прибегает к займам казначейства США и американских банков.

Перера отметил, что направление внешней торговли Мексики определяется тремя основными органами: департаментом внешней торговли Министерства иностранных дел, департаментом внешней торговли Министерства промышленности и торговли и ~~департаментом~~ ^{департаментом} компенсационных сделок Национального банка внешней торговли. Многие зависит также от характера

7

- 2 -

информации и рекомендаций торговых советников при посольствах Мексики за границей.

По мнению Перера, заключение крупной торговой сделки между Мексикой и СССР вызвало бы резко недоброжелательную реакцию со стороны США и могло бы нанести ущерб уже существующим советско-мексиканским торговым отношениям. Поэтому следует идти по пути постепенного увеличения объема торговли.

Перера ответил утвердительно на вопрос, возможно ли заключение торгового соглашения между Мексикой и СССР. Однако, подчеркнул он, в прилагаемом к соглашению списке товаров не должны фигурировать товары, которые могли бы конкурировать на рынке Мексики с американскими товарами.

Перера отметил, что около 40 процентов внешней торговли Мексики (экспорт-импорт) приходится на государственные предприятия (только государственная нефтяная компания "Петролеос мекиканос" закупила за границей в 1961 году товаров на сумму 320 млн. долларов). Он, однако, не смог ответить на вопрос, почему государственные предприятия не желают торговать с социалистическими странами.

Что касается частных компаний, то наиболее возможными контрагентами социалистических стран могут быть предприниматели, входящие в "КОНАСИНТРА" ("Национальная конфедерация палат обрабатывающей промышленности") и "Ассоциацию экспортеров и импортеров Мексики" (последние служат посредниками между продавцом и покупателем и в основном исходят из чисто коммерческих соображений).

Советских товаров здесь, в Мексике, не знают, продолжал Перера. Нужна усиленная реклама, широкое ознакомление покупателя с этими товарами.

(В ходе беседы была достигнута договоренность, что впредь с целью получения информации о внешней торговле СССР Перера будет получать для журнала "Комерсио экстериор" журнал "Советский экспорт" на английском языке).

Далее Перера отметил, что во время предстоящего в конце июня визита Кеннеди в Мексику президент США предложит снизить цены на закупаемый в Мексике сахар (в настоящее время США покупают сахар у Мексики по ценам выше мировых). В качестве платы за уступку в этом вопросе Кеннеди потребует от правительства Мексики разрыва дипломатических

- 3 -

отношений с Кубой.

Перера отметил, что на неэквивалентном торговом обмене с США Мексика ежегодно теряет около 40 млн. долларов.

В беседе принял участие инженер отдела торгового советника посольства СССР в Мексике Ю.А.Домрачев.

КОРРЕСПОНДЕНТ ТАСС
В МЕКСИКЕ

И. С. Павленко А. ПАВЛЕНКО

Отп. 4 экз./ас

1- в ОСЛА

2- в МВТ

3- в ГКС

4 - в дело

5.6.62 г.

June 27, 1962

Our Ref. 374

THE EMBASSY OF THE USSR IN MEXICO

From the diary of A. A. Pavlenko

MEMORANDUM OF CONVERSATION

with Alfredo Perera Mena, head of the editorial department of "Comercio Exterior" magazine

June 1, 1962

Today I had a conversation at the TASS correspondent office with Alfredo Perera Mena, the head of the editorial department of "Comercio Exterior" magazine (organ of the State National Bank for External Trade). The conversation concerned the external economic relations of Mexico.

In the beginning of the conversation Perera Mena mentioned that the US accounted for 70 to 80 percent of Mexico's foreign trade turnover (many trade transactions were performed through the medium of the US's foreign trade companies, though trade was actually carried on with other countries). He noted that the ruling circles of Mexico strived for weakening that dependence on the US. For that purpose, Mexico participated in the Latin American free trade zone and broadened trade with Western European (particularly, Western German) companies. A large volume of purchases in Mexico was performed by Japan.

A short time ago the government established posts of trade advisers at the embassies; the responsibilities of the latter included studying the possibilities for broadening trade with the corresponding countries.

As for the question about the reasons that hindered broadening trade between Mexico and the USSR, Perera answered it was the US. Foreign trade companies of the US sold their goods to Mexico on credit, with paying by installments, which put Mexico in a dependent position; the credit could be stopped at any moment. Financial dependence had an impact too, as Mexico resorted to loans from the US Treasury and American banks to support the value of the peso.

Perera noted that the direction of Mexico's foreign trade was determined by three main agencies: the Foreign Trade Department of the Ministry of Foreign Affairs, the Foreign Trade Department of the Ministry of Industry and Trade, and the Department of Compensation Transactions of the National Bank for Foreign Trade. Much depended also on the character of the information and on the recommendations of the trade advisers at the embassies of Mexico abroad.

According to Perera, conclusion of a large trade transaction between Mexico and the USSR would trigger a deeply malevolent reaction from the US, and could harm the already existing Soviet-Mexican trade relations. Therefore, the path of gradual trade volume increase ought to be followed.

Perera gave an affirmative answer to the question whether conclusion of a trade agreement between Mexico and the USSR was possible. Nevertheless, as he pointed out, goods that could compete with American ones in Mexico's market, must not appear on the goods list attached to the agreement.

Perera said that about 40 percent of Mexico's foreign trade (export and import) was accounted for by government-owned enterprises (only the "Petroleos Mexicanos" government-owned oil company purchased goods to the amount of \$320 mln from abroad in 1961). He was, however, unable to answer the question why government-owned enterprises did not want to handle trade with socialist countries.

As for private companies, the most probable counterparties of socialist countries could be the entrepreneurs belonging to "CONASINTRA" ("The National Confederation of Chambers of the Processing Industry") and the "Association of Importers and Exporters of Mexico" (the latter play the part of mediators between the buyer and the seller, and for the most part proceed from merely commercial considerations).

Soviet goods were not known here in Mexico, Perera continued. Intensive advertising was required for large numbers buyers to get acquainted with these goods.

(In the course of the conversation it was agreed that in the future Perera would receive the "Soviet Export" magazine in English for the "Comercio Exterior" magazine in order to obtain information about the USSR's foreign trade).

Perera further said that during Kennedy's forthcoming visit to Mexico in the end of June the US President would suggest reducing prices for the sugar purchased in Mexico (at the present time the US purchases sugar from Mexico at higher than global prices). Kennedy would demand from the government of Mexico to break off diplomatic relations with Cuba as payment for the concession in this question.

Perera stated that Mexico lost about \$40 mln annually because of nonequivalent trade exchange with the US.

Yu. A. Domrachev, engineer of the trade adviser's department of the USSR's embassy in Mexico, participated in the conversation.

TASS CORRESPONDENT

IN MEXICO

<signature> A. PAVLENKO Printed: 4 copies/AS ☐to OSLA

☐to MFT

☐to SCFER

☐to the file

05.06.1962